
Wiadomości Adwokatury 8 października 2021 r.

Posiedzenie Prezydium NRA 7 października 2021r.
7 października 2021 r. odbyło się zdalne posiedzenie Prezydium NRA.

Prezydium NRA podjęło uchwałę w sprawie udzielenia rekomendacji dla adw. prof. dr. hab. Jacka
Barcika jako polskiego kandydata na stanowisko sędziego Europejskiego Trybunału Praw Człowieka.
(czytaj więcej)

Prezydium NRA podjęło uchwałę w sprawie zmiany przewodniczącego Zespołu ds. reformy systemu
świadczenia pomocy prawnej z urzędu, systemu wynagrodzeń z urzędu oraz nieodpłatnej pomocy
prawnej. Funkcję przewodniczącej powierzono adw. Magdalenie Grabarczyk.

Adw. Bartosz Tiutiunik, wiceprezes NRA, poinformował, że 7 października br. będzie reprezentował
NRA w pogrzebie prof. Tomasza Grzegorczyka.

Adw. Przemysław Rosati, prezes NRA poinformował, że 7 października w Klubie Adwokata w Krakowie
wręczy odznakę „Adwokatura Zasłużonym” Marianowi Turskiemu, dziennikarzowi, działaczowi
społecznemu i więźniowi obozu Auschwitz-Bierkenau.  

Adw. Jarosław Szczepaniak, zastępca sekretarza NRA, zreferował przebieg Mistrzostw Adwokatury w
Piłce Nożnej Adwokatura Cup Łódź 2021, które odbyły się 2 października br.

Prezydium NRA omówiło również sprawy finansowe.

Prezydium NRA rekomenduje i popiera
kandydaturę adw. prof. Jacka Barcika na sędziego
ETPCz
Adw. prof. dr hab. Jacek Barcik, członek Rady Programowej Instytutu Legislacji i Prac
Parlamentarnych Naczelnej Rady Adwokackiej, kandyduje na urząd polskiego sędziego
Europejskiego Trybunału Praw Człowieka. Prezydium NRA podjęło 7 października uchwałę
w sprawie udzielenia rekomendacji dla Pana Profesora.  

- Pan Mecenas prof. Jacek Barcik to znakomity ekspert prawa europejskiego i międzynarodowego. Ma
doświadczenie zarówno akademickie jaki i praktyczne. To doskonały kandydat na stanowisko
sędziego Europejskiego Trybunału Praw Człowieka. Mam nadzieję, że polskie władze docenią jego
dorobek i wskażą go jako kandydata na tę funkcję. – mówi adw. Przemysław Rosati, prezes Naczelnej
Rady Adwokackiej. 

Kadencja obecnego sędziego, prof. dr hab. Krzysztofa Wojtyczka, upływa 31 października 2021 r. Do
dnia 3 grudnia 2021 r. władze polskie zostały zaproszone do przedłożenia Zgromadzeniu
Parlamentarnemu RE nowej listy trojga kandydatów. Poprzednia lista kandydatów, przedłożona przez
ministra spraw zagranicznych 8 marca 2021 r. została odrzucona 9 kwietnia 2021 r. przez
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Zgromadzenie Parlamentarne Rady Europy.

- Dziękuję Prezydium NRA za to poparcie. Jestem bardzo wdzięczny. Chęć pełnienia tej funkcji
traktuję jako wypełnienie etosu adwokackiego. Chcę przyczyniać się do promowania praw człowieka,
co stanowi jeden z elementów misji adwokatury. – powiedział adw. prof. dr hab. Jacek Barcik.

Adw. Jacek Barcik jest profesorem nauk prawnych o specjalności prawo międzynarodowe publiczne,
prawo Unii Europejskiej. Pełni funkcję zastępcy przewodniczącego Komitetu Nauk Prawnych Polskiej
Akademii Nauk.

Działa aktywnie w samorządzie adwokackim, jest członkiem Okręgowej Rady Adwokackiej w
Katowicach, przewodniczącym Sekcji Praktyków Praw Człowieka przy ORA w Katowicach. W
Naczelnej Radzie Adwokackiej pełni funkcję członka Rady Programowej Instytutu Legislacji i Prac
Parlamentarnych i członka Komitetu Redakcyjnego czasopisma Adwokatury Polskiej „Palestra”. W
praktyce adwokackiej jest obrońcą w procesach karnych.

Zajmuje się promocją praw człowieka w Stowarzyszeniu im. Prof. Zbigniewa Hołdy, którego jest
członkiem. Jest autorem licznych publikacji na temat praw człowieka, jego wiedzę docenia wiele
instytucji, zapraszając go do współpracy w charakterze eksperta.

Jako adwokat reprezentował klientów w postępowaniach przed Europejskim Trybunałem Praw
Człowieka, przygotowując skargi. W ramach działającej przy ORA w Katowicach Sekcji Praw
Człowieka, której przewodniczy, odbywa się wymiana informacji w zakresie praktyki prawniczej
dotyczącej praw człowieka, w tym przybliżanie orzecznictwa Europejskiego Trybunału Praw
Człowieka. Reprezentował także klientów przygotowując pisma procesowe w postępowaniach przed
Trybunałem Sprawiedliwości Unii Europejskiej.  

W ramach zajęć ze studentami na Wydziale Prawa i Administracji Uniwersytetu Śląskiego od 2001 r.
prowadzi wykłady i ćwiczenia z: „Prawa międzynarodowego publicznego”; „Prawa Unii Europejskiej”;
„Instytucji europejskich”; „Kontroli przestrzegania prawa UE”; „Organizacji i programów
międzynarodowych”. Prowadził również wykłady z przedmiotu „Europejskie standardy praw
człowieka”, poświęcone w całości funkcjonowaniu Europejskiej Konwencji Praw Człowieka. Jest też
współautorem podręczników akademickich, rozdziałów poświęconych prawom człowieka (m.in. J.
Barcik, T. Srogosz, „Prawo Międzynarodowe Publiczne”, C.H. BECK, Warszawa 2017, ss. 748; Jacek
Barcik, Aleksandra Wentkowska, „Prawo Unii Europejskiej”, C.H.BECK, Warszawa 2014, ss. 755).

Nie jest członkiem, nie pełni ani nie pełnił funkcji w partiach politycznych i ruchach politycznych.

czytaj uchwałę Prezydium NRA

Kolejna interwencja Prezesa NRA u Premiera ws.
pracy adwokatów przy granicy
Po raz kolejny adw. Przemysław Rosati, prezes Naczelnej Rady Adwokackiej, interweniuje
w sprawie możliwości świadczenia pomocy prawnej przez adwokatów i aplikantów
adwokackich na terenach objętych stanem wyjątkowym. Pismo w tej sprawie zostało
wysłane 5 października br.
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Prezes NRA przytacza relacje adwokatów, którzy nie mają swoich zawodowych siedzib na obszarze
objętym stanem wyjątkowym, ale świadczą tam pomoc prawną swoim klientom. Przy próbach
przemieszczania się do sądów lub innych organów, są zatrzymywani do kontroli i muszą oczekiwać
nierzadko po kilkadziesiąt minut na decyzję funkcjonariuszy Policji czy mogą dokończyć podróż do
miejsca wykonywania czynności zawodowych. Stosowana jest także wobec nich procedura
„konwojowania” do tych miejsc.

Prezes NRA podkreśla, że zgodnie z art. 4 ust. 1 Prawa o adwokaturze zawód adwokata polega na
świadczeniu pomocy prawnej, zaś w myśl art. 7 ust. 1 Prawa o adwokaturze adwokat podczas i w
związku z wykonywaniem obowiązków zawodowych korzysta z ochrony prawnej podobnie jak sędzia i
prokurator. Nieuzasadnione jest stosowanie procedury sprawdzania czy kontroli adwokatów
zmierzających do strefy stanu wyjątkowego w celu świadczenia pomocy prawnej.

Nawiązując do wejścia w życie rozporządzenia Rady Ministrów z dnia 2 września 2021r. w sprawie
ograniczeń wolności i praw w związku z wprowadzeniem stanu wyjątkowego (Dz.U.2021.1613),
Prezes NRA ponownie zwraca się do Premiera RP z postulatem pilnego znowelizowania przez Radę
Ministrów § 2 ust. 1 tego rozporządzenia poprzez umieszczenie w wyłączeniach z ograniczeń, o
których mowa w § 1 rozporządzenia, osób, które wykonują zawód adwokata lub aplikanta
adwokackiego, nie mając siedziby zawodowej na obszarze, na którym wprowadzono stan wyjątkowy,
ale świadczą na tym terenie pomoc prawną.

Obecne redakcyjne ujęcie wyłączeń prowadzi do sytuacji, w której jedynie adwokaci, którzy stale
wykonują działalność gospodarczą na obszarze, na którym wprowadzono stan wyjątkowy mogą tam
świadczyć pomoc prawną - podkreśla adw. Przemysław Rosati. - Takie ukształtowanie przepisu
prowadzi do sytuacji, w której uniemożliwione jest prawidłowe realizowanie obowiązków zawodowych
przez adwokatów (aplikantów adwokackich), w tym w szczególności poprzez nieskrępowane
przemieszczanie się w celach związanych z niesieniem pomocy prawnej obywatelom na terenie 115
miejscowości w województwie podlaskim i 68 miejscowości w województwie lubelskim. Godzi to w
prawo obywateli do dostępu do adwokata, utrudnia uzyskanie niezbędnej pomocy prawnej i w ten
sposób nieproporcjonalnie oraz bezzasadnie ogranicza prawo obywateli do sądu, w tym do
korzystania z pomocy adwokata.

(czytaj pismo do Premiera RP z 5 października 2021)

Komisja senacka rozpatrywała petycje Naczelnej
Rady Adwokackiej
Senacka Komisja Praw Człowieka, Praworządności i Petycji rozpatrywała 5 października
m.in. petycje Naczelnej Rady Adwokackiej, dotyczące prawa do obrony tymczasowo
aresztowanym oraz kosztów nieopłaconej pomocy prawnej i procedury ich wypłaty w
postępowaniach sądowych karnych i cywilnych. Na posiedzeniu Adwokaturę
reprezentowała adw. Dorota Kulińska, dyrektor Instytutu Legislacji i Prac
Parlamentarnych NRA.

Komisja rozpatrzyła petycję NRA, sporządzoną w okresie poprzedniej kadencji organów NRA, przez
obecnego Prezesa Naczelnej Rady Adwokackiej, adw. Przemysława Rosati i ówczesnego Dziekania
Okręgowej Rady Adwokackiej w Wałbrzychu adw. Jerzego Lachowicza, dotyczącą inicjatywy
ustawodawczej zmiany art. 217c ustawy z dnia 6 czerwca 1997 r. Kodeks karny wykonawczy, w celu
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zapewnienia osobie tymczasowo aresztowanej pełnej realizacji prawa do obrony, w tym zniesienie
barier o charakterze techniczno-organizacyjnym, w aspekcie prawa do porozumiewania się z obrońcą
za pośrednictwem aparatu telefonicznego. Petycja po raz drugi trafiła pod obrady tej Komisji - po
poprzedniej analizie Komisja zwróciła się o dodatkowe opinie do Ministra Sprawiedliwości. Opinie z
ministerstwa zawierają pozytywne oceny proponowanych zmian, zatem Komisja na posiedzeniu 5
października większością głosów przyjęła petycję i skierowała ją do dalszych prac legislacyjnych.

Zmiana proponowana w petycji brzmi: "paragraf 2a. Jeżeli tymczasowo aresztowany ma
ustanowionego obrońcę, organ, do którego dyspozycji tymczasowo aresztowany pozostaje na
wniosek obrońcy, przesyła niezwłocznie do dyrektora aresztu śledczego, w którym przebywa
tymczasowo aresztowany, zarządzenie o bezterminowej zgodzie na korzystanie przez tego
tymczasowego aresztowanego z aparatu telefonicznego w celu utrzymania kontaktu z ustanowionym
w sprawie obrońcą. Zgoda jest skuteczna do czasu prawomocnego zakończenia postępowania, także
w przypadku zmiany w toku postępowania organu, do którego dyspozycji tymczasowo aresztowany
pozostaje lub jednostki penitecjarnej, w której wykonywane jest tymczasowe aresztowanie. Z chwilą
zawiadomienia organu, do którego dyspozycji tymczasowo aresztowany pozostaje, o ustaniu
stosunku obrończego, organ z urzędu wydaje zarządzenie o uchyleniu zarządzenia, o którym mowa w
zdaniu pierwszym i przesyła je niezwłocznie do dyrektora aresztu śledczego, w którym przebywa
tymczasowo aresztowany".

Komisja rozpatrywała także petycję NRA ze stycznia 2021 r., sporządzoną w okresie poprzedniej
kadencji organów NRA, przez obecnego Prezesa Naczelnej Rady Adwokackiej, adw. Przemysława
Rosati, a dotyczącą inicjatywy ustawodawczej zmiany ustawy z dnia 17 listopada 1964 r. – Kodeks
postępowania cywilnego oraz ustawy z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks postępowania karnego, w
zakresie orzekania przez sąd o kosztach procesu. Jednocześnie przedmiotem dyskusji była petycja
adw. Stanisława Zdanowskiego z lipca 2020 r., dotycząca inicjatywy ustawodawczej zmiany art. 626
ustawy z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks postępowania karnego, w celu przyspieszenia uzyskiwania
przez prawników wynagrodzeń za świadczenie pomocy prawnej z urzędu w postępowaniach karnych.

Ponieważ wnioski petycji adw. Zdanowskiego w pełni mieszczą się w zakresie objętym petycją NRA -
która przedstawia propozycje zmian art. 626 kpk i dodatkowo zmian w tym zakresie w kodeksie
postępowania cywilnego - Komisja podjęła decyzję o rozpatrzeniu petycji dalej idącej, czyli petycji
Naczelnej Rady Adwokackiej. Po przedstawieniu stanowisk NRA, Krajowej Izby Radców Prawnych i
przedstawiciela Ministerstwa Sprawiedliwości, który zgłosił liczne, ale mało precyzyjne zastrzeżenia,
Komisja postanowiła zwrócić się do Ministerstwa Sprawiedliwości o przedstawienie swojej opinii.

Przypomnijmy, że petycja NRA, sporządzona przez adw. Przemysława Rosatiego, dotyczy zmiany
przepisów poprzez uszczegółowienie i ujednolicenie zasad orzekania o zwrocie kosztów nieopłaconej
pomocy prawnej udzielonej z urzędu przez adwokata w postępowaniach cywilnych i karnych.
Postulowane w załączonym do petycji projekcie ustawy zmiany przepisów umożliwią adwokatowi
ustanowionym z urzędu otrzymanie należnego wynagrodzenia za już udzieloną pomoc prawną (na
bieżąco) bez konieczności, często wieloletniego, oczekiwania na wynagrodzenie za czynności
procesowe wykonane w toku postępowań sądowych – karnych i cywilnych.

(czytaj więcej o petycji NRA ze stycznia 2021 r.)

Adw. dr Agnieszka Zemke-Górecka wyróżniona
przez Uniwersytet w Białymstoku
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Adw. dr Agnieszka Zemke-Górecka, wiceprezes Naczelnej Rady Adwokackiej i prezes
Centrum Mediacji przy NRA została wyróżniona przez Uniwersytet w Białymstoku tytułem
„Zasłużony dla Uniwersytetu”.

Tytuł został przyznany za wyjątkowe zasługi na rzecz Uczelni, wkład w jej rozwój oraz kształtowanie
pozytywnego wizerunku.

Adw. dr Agnieszka Zemke-Górecka jest wykładowcą Uniwersytetu w Białymstoku, na Wydziale
Prawa, w Zakładzie Prawa Medycznego i Prawa Prywatnego Międzynarodowego.  

Pani Mecenas odebrała dyplom podczas inauguracji roku akademickiego 6 października br.
Inauguracja połączona była z obchodami 25-lecia Uniwersytetu w Białymstoku.

Serdecznie gratulujemy.

Ankieta dot. Portalu Informacyjnego - wyniki
Publikujemy wyniki ankiety, przeprowadzonej wśród adwokatów i radców prawnych,
której celem było zbadanie użyteczności, funkcjonalności i praktycznego wykorzystania
Portalu Informacyjnego Sądów Powszechnych. Ankieta została przygotowana we
współpracy Naczelnej Rady Adwokackiej i Krajowej Izby Radców Prawnych.

Wśród 3 649 osób, które wzięły udział w anonimowej ankiecie, 97 proc. stanowili adwokaci. Ponad 85
proc. ankietowanych korzystało z Portalu Informacyjnego powyżej 24 miesięcy, a ponad 67 proc. -
codziennie.

Ankietowani wskazywali korzyści wynikające z używania Portalu, np. szybszy dostęp do dokumentów,
posiadanie dokumentacji sprawy w jednym miejscu, kalendarz rozpraw, nagrania rozpraw, możliwość
śledzenia statusu sprawy, w tym liczby wezwanych świadków (oraz skuteczności wezwania), dostęp
do informacji o wpływie dokumentów, wykonanych czynnościach, treści wydawanych zarządzeń,
adresach pełnomocników. Cenna jest także możliwość sprawdzenia podstawowych informacji o
sprawach "archiwalnych" oraz szybkiej reakcji w przypadku oczywistych omyłek pisarskich, czy
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szybkiej reakcji przy postanowieniach o zabezpieczenie roszczeń. Ankietowani wskazują także na
dostęp do protokołów i wyroków w wersji doc., co ułatwia sporządzanie środków odwoławczych. Nie
bez znaczenia jest mniejsze zużycie papieru, lepsza organizacja pracy, dostęp do dokumentów 24/7.

Z kolei wśród przeszkód w korzystaniu z PI ankietowani wskazują na: nieuzupełnianie treści przez
część sądów lub błędne uzupełnianie treści, brak kompetencji cyfrowych użytkowników portalu,
długie rozpatrywanie wniosku o dostęp do spraw, problemy techniczne, brak obligatoryjnej wzmianki
o dacie doręczenia orzeczeń, brak automatycznego informowania o prawomocności orzeczeń, brak
poczty wewnętrznej umożliwiającej sprawne i bezpieczne komunikowania się pełnomocnika z sądem,
brak wirtualnego kalendarza dostępnego dla sędziów w zakresie terminów posiedzeń sądowych
wyznaczonych z udziałem pełnomocników korzystających z portalu.

Ankietowani zwracali także uwagę m.in. na brak aktualizacji pełnomocników, brak standaryzacji
nazewnictwa dokumentów oraz standaryzacji samych dokumentów. Uciążliwy jest brak możliwości
złożenia kilku wniosków o dostęp jednocześnie i brak możliwości oznaczania przez pełnomocników
urlopów czy innych zajętych terminów. Ankietowani wskazują na słabą funkcjonalność wyszukiwarki
spraw.

W ankiecie znalazło się także pytanie otwarte: jakiej funkcjonalności brakuje w Portalu
Informacyjnym? Ankietowani wymieniali m.in: 

• „wirtualnego kalendarza” dostępnego dla sędziów w zakresie terminów posiedzeń
sądowych wyznaczonych z udziałem pełnomocników korzystających z portalu
• możliwości kierowania pism i wniosków przez pełnomocników do sądu drogą
elektroniczną
• aktualizacji spraw oraz podejmowanych czynności, co utrudnia ustalenie aktualnego
stanu sprawy bez konieczności osobistego stawiennictwa w czytelni
• profesjonalni pełnomocnicy powinni mieć możliwość składania pism w sprawach
bezpośrednio przez portal
• automatycznego podpinania spraw
• dostępu do pełnych akt sprawy
• informacji o prawomocności wyroków
• skanów pism procesowych
• skrzynki nadawczej
• możliwości udzielania pełnego dostępu do konta innym osobom, np. sekretarkom
• opcji "zapomnij sprawę", by pełnomocnik nie otrzymywał powiadomień starych spraw
• zakładki zawierającej jedynie orzeczenia merytoryczne w sprawach
• bezpośredniego przejścia z jednej sprawy do drugiej z poziomu zakładki powiązań
• możliwości wysyłania wiadomości do sekretariatu bezpośrednio z odnośnika do sprawy, np. przez
formularz kontaktowy
• numerów przesyłek poleconych
• odrębnej poczty wyłącznie do komunikacji sądu z pełnomocnikiem
• możliwości komunikacji z pracownikami sądu
• aktualizacji dostępu w razie zmiany sygnatury
• możliwości podglądu opinii biegłych, złożonych zeznań świadków na piśmie
• możliwości subkonta dla kolegi adwokata (nie dla aplikanta adwokackiego)
• podglądu wszystkich czynności w sprawie
• podglądu treści dokumentów na urządzeniach mobilnych bez konieczności ich
pobrania.
• możliwości składania prostych wniosków np. o wydanie odpisu pisma z równoczesnym
opłaceniem kosztów
• możliwości zamawiania akt w czytelni i rezerwacji miejsca w czytelni
• weryfikacji daty odbioru poszczególnych pism wysyłanych przez sądy (wezwania do
świadków, orzeczenia, wezwania do stron, pism wysyłanych przez strony, zwrotek)
• weryfikacji prawomocności/wykonalności orzeczeń
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• automatycznego powiązania spraw w I i II instancji i udostępniania pełnomocnikowi
automatycznego dostępu
• potwierdzenia nadania oraz odbioru korespondencji
• automatycznej transkrypcji nagrań rozpraw

Ankieta została przeprowadzaona w maju tego roku. Jej wyniki można przejrzeć w pliku pdf (przejdź
do wyników ankiety)

 

Reprezentacja NRA na Kongresie FBE w Paryżu
Adw. Tomasz Cyrol, członek Komisji ds. zagranicznych NRA, wziął udział w Kongresie FBE
(Federation des Barreaux d’Europe) 27-28 września w Paryżu.

FBE jest organizacją zrzeszającą europejskie organizacje prawnicze. Dotychczas Adwokatura Polska
reprezentowana była w FBE przez Izby Adwokackie z Katowic, Krakowa i Warszawy. Podczas
tegorocznego Kongresu w poczet członków FBE przyjęta została także Naczelna Rada Adwokacka,
która w Paryżu reprezentował adw. Cyrol.

Kongres trwał dwa dni. Pierwszy wypełniła konferencja naukowa, składająca się z czterech paneli,
dotyczących: pomocy prawnej świadczonej z urzędu, reakcji środowisk prawniczych na ataki
terrorystyczne, migracji, degradacji środowiska, działalności pro bono.

Drugi dzień Kongresu to zebranie członków FBE.

Podczas posiedzenia poproszono adw. Cyrola o zabranie głosu. W krótkim przemówieniu zwrócił
uwagę na dewizę Adwokatury Polskiej – „Prawo – Ojczyzna – Honor” oraz na treść art. 1 Prawa o
Adwokaturze, z którego wynika, że Adwokatura powołana jest między innymi do ochrony praw i
wolności obywatelskich. Adwokatura Polska zawsze stała odważnie na straży tych wartości, również
w trudnych czasach komunizmu, będąc po stronie obywateli a nie władzy. Także w dzisiejszych,
niespokojnych czasach, Adwokatura stoi po stronie ludzi, służąc im wszelką pomocą. 

Adw. Tomasz Cyrol zakończył wystąpienie odnosząc się do słów Johna Fitzgeralda Kennedy’ego.
Jednoznacznie zadeklarował, że Naczelna Rada Adwokacka nie wstępuje do FBE licząc na korzyści i
profity, lecz gotowa jest nieść pomoc społeczeństwu, a także innym europejskim organizacjom
prawniczym.

Wystąpienie reprezentanta NRA spotkało się z dobrym przyjęciem. Sekretarz Generalny FBE
stwierdził, że nie ma wątpliwości co do zasadności przyjęcia Naczelnej Rady Adwokackiej do FBE.

Obecność w FBE z pewnością ułatwi współpracę międzynarodową zarówno na szczeblu władz
samorządowych, jak i będzie istotnym elementem rozwoju programów ułatwiających współpracę,
integrację czy też wspólne szkolenia bezpośrednio między adwokatami i adwokatkami z różnych
państw europejskich. Część państw sąsiadujących z Polską nie jest jeszcze reprezentowana w FBE i
wydaje się, że warte rozważenia jest zaproszenie do współpracy w ramach FBE wschodnich i
północnych sąsiadów Polski przed kolejnym Kongresem, który zaplanowany jest na czerwiec 2022 w
Sofii.
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Wykład na e-Palestrze nt. doręczeń
elektronicznych od 7 października

Doręczenia elektroniczne oraz inne zmiany w procedurze cywilnej są przedmiotem
wykładu dostępnego od 7 października na e-Palestrze. Do wysłuchania nagrania zaprasza

adwokatów i aplikantów adwokackich Komisja Doskonalenia Zawodowego przy NRA.

Wykład wygłosił Grzegorz Karaś, sędzia Sądu Okręgowego we Wrocławiu, czas trwania nagrania to 3
godziny.

Za udział w webinarze i odsłuchanie całego wykładu można uzyskać 3 punkty szkoleniowe
w ramach doskonalenia zawodowego.

Pełny tytuł webinaru: "Doręczenia elektroniczne oraz inne zmiany w procedurze cywilnej
wprowadzone ustawą z dnia 28 maja 2021 r. o zmianie ustawy Kodeks postępowania cywilnego oraz
niektórych innych ustaw (Dz.U. 2021.1090)".
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W przypadku nie posiadania konta na portalu Palestry należy dokonać uprzedniej rejestracji.

Aby to wykonać należy pod linkiem https://palestra.pl/pl/zaloguj wybrać przycisk Rejestracja i
zgodnie z wyświetlana informacją uzupełnić wskazane 3 pola. W przypadku problemów z rejestracją
prosimy o kontakt z Państwa biurem ORA celem zweryfikowania czy wpisywane dane są tożsame z
danymi dostępnymi w elektronicznym Systemie Obsługi Adwokatury, a tym samym w Krajowym
Rejestrze Adwokatów i Aplikantów Adwokackich. W przypadku aktualizacji danych dostęp do portalu
Palestry będzie dostępny następnego dnia.

Więcej o portalu Palestra w tym jak można uzyskać punkty szkoleniowe w tym serwisie dostępne jest
tutaj: https://palestra.pl/pl/faq

 

Serdecznie zapraszamy!

adw. Grzegorz Kopeć

Przewodniczący Komisji Doskonalenia Zawodowego przy NRA

Konferencja Trójkąta Weimarskiego Adwokatur –
online 22 października 
Konferencja Trójkąta Weimarskiego Adwokatur odbędzie się 22 października 2021 r. w
Berlinie, z transmisją online. Do uczestnictwa zaproszeni są adwokaci z całej Polski.

Konferencja odbędzie się w języku angielskim z symultanicznym tłumaczeniem algorytmicznym.

Komisja Doskonalenia Zawodowego przy ORA w Warszawie przyznała 5 pkt. za udział w konferencji.

Link do rejestracji na konferencję (przejdź do strony)

 

Program konferencji:

10:00-10:15 OTWARCIE KONFERENCJI
Mikołaj Pietrzak, Dziekan Okręgowej Rady Adwokackiej w Warszawie;

Julie Couturier, nowo wybrana Dziekan Paryskiej Rady Adwokackiej;

Ulrich Schellenberg, były Prezes Izby Adwokackiej w Niemczech (DAV)

10:15-11:45 PANEL I: STRATEGIE W OBRONIE PRAWORZĄDNOŚCI: HISTORIE SUKCESU PRAWNIKÓW
W tym panelu powrócimy do konkretnych działań prawnych i sądowych podjętych w odpowiedzi na
erozję państwa prawa (spowodowaną m.in. kryzysem sanitarnym, terroryzmem, autorytaryzmem,
utrwalaniem nierówności płciowych i etnicznych). Prawnicy mogą pełnić rolę strażników, sygnalistów,
obrońców praw człowieka, ale przede wszystkim są praktykami walczącymi w sądach w obronie
zarówno swoich klientów, jak i podstawowych wartości państwa prawa. Paneliści podzielą się z
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Państwem swoimi doświadczeniami.

Moderator: Stefan von Raumer, Członek Zarządu DAV, Przewodniczący Komisji Praw Człowieka DAV,
jak również CCBE

Paneliści:

Małgorzata Szuleka, Helsińska Fundacja Praw Człowieka

Anja Seibert-Fohr, sędzia Europejskiego Trybunału Praw Człowieka

Kushtrim Istrefi, adiunkt w dziedzinie praw człowieka i międzynarodowego prawa publicznego,
Uniwersytet w Utrechcie

Vincent Nioré, Wicedziekan-Elekt, Paryska Rada Adwokacka

Siarhej Zikratski, białoruski prawnik, przedstawiciel Swiatłany Cichanouskiej do spraw prawnych  

11:45-13:15 PANEL II: ZMIANA RAM REGULACYJNYCH ZAWODÓW PRAWNICZYCH: W KIERUNKU
SILNEJ WSPÓLNOTY SĄDOWNICZEJ STOJĄCEJ NA STRAŻY PRAWORZĄDNOŚCI  
W jaki sposób ramy instytucjonalne, w których działamy, wpływają na niezależność prawników? Jakie
są szkodliwe aspekty sposobu, w jaki zawody prawnicze i sądownicze są uregulowane w naszych
krajach? Jakie zmiany byłyby konieczne, aby zapewnić większą niezależność prawników, a tym
samym lepszą ochronę praworządności?

Moderator: Mikołaj Pietrzak, Dziekan Okręgowej Rady Adwokackiej w Warszawie

Paneliści:  

Dr. Ralf Peter Anders, Prokurator Prokuratury w Hamburgu, Niemcy

Jean-Marie Burguburu, Prezes „Krajowej Komisji Doradczej ds. Praw Człowieka”,
były Dziekan Paryskiej Rady Adwokackiej

Dariusz Mazur, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie

Gabriele Nieradzik, Dyrektor Departamentu Administracji Wymiaru Sprawiedliwości, Federalne
Ministerstwo Sprawiedliwości i Ochrony Konsumentów, Niemcy

Laurence Krief, Członek Paryskiej Rady Adwokackiej, Sekretarz Komisji Międzynarodowej

13:15-14:30: PRZERWA LUNCHOWA
14:30-16:00 PANEL III: MIERZĄC SIĘ Z NOWYMI OPINIAMI PUBLICZNYMI I WYOBRAŻENIAMI
SPOŁECZNYMI W SZYBKO ZMIENIAJĄCYM SIĘ I NIEPEWNYM ŚWIECIE: CZY NIE MA PRZYSZŁOŚCI DLA
PAŃSTWA PRAWA?
W dezorientującym świecie, w którym mnożące się kryzysy prowadzą do ogólnego sceptycyzmu i
chaosu, niektórzy mogą mieć pokusę odstąpienia od zasady państwa prawa, zasady często
postrzeganej jako „dobro luksusowe”, na które w dzisiejszych czasach nie możemy sobie pozwolić. W
jaki sposób prawnicy mogą działać w obliczu tych nowych opinii publicznych i wyobrażeń
społecznych, aby chronić nasze najbardziej wartościowe zasady? Jakie są nadchodzące wyzwania dla
państwa prawa?

Moderator: Edmond-Claude Fréty, Członek Paryskiej Rady Adwokackiej

Paneliści:
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Israel Butler, Kierownik ds. rzecznictwa, Civil Liberties Union for Europe

Christoph Flügge, były sędzia Międzynarodowego Trybunału Karnego dla byłej Jugosławii, Niemcy

Karolina Gierdal, adwokat, Kampania Przeciwko Homofobii  

Marie Dosé, Lawyer at the Paris Bar (tbc)

Hélène Tigroudja, Member of the United Nations Human Rights Co

16:00-16:15 UWAGI KOŃCOWE
Mikołaj Pietrzak, Dziekan Okręgowej Rady Adwokackiej w Warszawie

Julie Couturier, nowo wybrana Dziekan Paryskiej Rady Adwokackiej

Ulrich Schellenberg, były Prezes DAV

 

Klub Adwokata w Krakowie zaprasza na wieczór
autorski ks. prof. Wierzbickiego
Klub Adwokata im. Janiny Ruth Buczyńskiej w Krakowie zaprasza na wieczór autorski ks.
prof. Alfreda Wierzbickiego, poświęcony jego poezji, 12 października br.

Spotkanie poprowadzi red. Jerzy Ilg. Po wieczorze autorskim wystąpią artyści: Edyta Piasecka
(sopran), Renata Żełobowska-Orzechowska (fortepian), Sławomir Naborczyk (tenor) i Marek Polański
(skrzypce).

Początek spotkania 12 października o godz. 19.00 Klub Adwokata przy ul. Sławkowskiej 1 w
Krakowie. 
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Adwokaci po godzinach - zaproszenie do
przysyłania prac

Ośrodek Badawczy Adwokatury im. adw. W.
Bayera organizuje projekt pod nazwą
„Adwokaci po godzinach”. Adwokaci i
aplikanci adwokaccy są zaproszeni do
przesyłania swoich prac do końca
październka br.

Inicjatywa OBA polega na zorganizowaniu
wystawy dokonań adwokatów i aplikantów
adwokackich na polach pozazawodowych. "Wielu z
nas może poszczycić się talentami i osiągnięciami
literackimi, muzycznymi, fotograficznymi,
naukowymi, sportowymi, turystycznymi i wieloma
innymi. Warto te dokonania zebrać w jednym
miejscu i zaprezentować publicznie" - wyjaśnia
adw. Paweł Gieras, prezes OBA..

OBA planuje otwarcie wystawy, jeżeli będą takie
możliwości epidemiczne, już podczas Dni Kultury
Adwokatury w listopadzie br. Ekspozycja dokonań
środowiska adwokackiego będzie mieć walor
integracyjny, ale również wizerunkowy.

Prezes OBA zaprasza Koleżanki i Kolegów do
wzięcia udziału w tym przedsięwzięciu i
przesyłanie swoich prac plastycznych, fotografii,
publikacji, pucharów i nagród itp.

Z uwagi na przesunięcie terminu otwarcia
wystawy "Adwokaci po godzinach", które
planowane jest na dzień 18 listopada br., prace
można nadsyłać do końca października br.

Wszystkie osoby zainteresowane zapraszamy do
kontaktu z biurem Okręgowej Rady Adwokackiej w

Krakowie, adres Krakowska Izba Adwokacka
31-135 Kraków ul. Batorego 17, mail:

ora@adwokatura.krakow.pl , tel. 664 152 661
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Kronika Naczelnej Rady Adwokackiej
Przedstawiamy skrót wydarzeń z udziałem Naczelnej Rady Adwokackiej. 

27-28 września, adw. Tomasz Cyrol, członek Komisji ds. zagranicznych NRA, wziął udział w
Kongresie FBE (Federation des Barreaux d’Europe) (czytaj relację)

2 października, adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, adw. Bartosz Tiutiunik, wiceprezes NRA, adw.
Jarosław Szczepaniak, zastępca sekretarza NRA, adw. Stanisław Estreich, członek Prezydium NRA
wzięli udział w Mistrzostw Adwokatury w Piłce Nożnej Adwokatura Cup Łódź 2021. Adw. Tiutiunik
startował w mistrzostwach jako zawodnik.

2 października, odbyło się posiedzenie Komisji Praw Człowieka w trybie zdalnym. Komisja ustaliła
treść stanowiska w związku z postanowieniem Sądu Najwyższego z 16 września 2021 r. w sprawie I
KZ 29/21 oraz wyrokiem Europejskiego Trybunału Praw Człowieka w sprawie Reczkowicz przeciwko
Polsce. Rozważając aktualną sytuację na granicy polsko-białoruskiej postanowiono zogniskować
dalszą tegoroczną działalność szkoleniową Komisji na dziedzinie praw uchodźczych. Dyskutowano
także zagadnienie koordynacji pomocy prawnej udzielanej przez adwokatów i adwokatki pro bono. W
ramach współpracy z Fundacją Dajemy Dzieciom Siłę poruszono zagadnienie wsparcia projektu
wprowadzenia procedury monitoringu śmiertelnych przypadków krzywdzenia dzieci oraz wsparcia
kampanii społecznej dotyczącej przesłuchiwania osób małoletnich. Przedmiotem dyskusji były nadto
inne sprawy bieżące.

4 października, adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, wziął udział zdalnie w spotkaniu Zespołu ds.
opracowania projektu zmian w Zbiorze Etyki Adwokackiej i Godności Zawodu.

4 października, adw. Przemysław Rosati, prezes NRA i adw. Dorota Kulińska, dyrektor Instytutu
Legislacji i Prac Parlamentarnych NRA wzięli udział w spotkaniu dotyczącym organizacji konferencji
"Wymiar sprawiedliwości w Polsce - perspektywa przyszłości", która planowana jest na 20 listopada
br.

5 października, adw. Dorota Kulińska, dyrektor Instytutu Legislacji i Prac Parlamentarnych, wzięła
udział w posiedzeniu senackiej Komisji Praw Człowieka, Praworządności i Petycji. Komisja
rozpatrywała m.in. petycje Naczelnej Rady Adwokackiej, dotyczące prawa do obrony tymczasowo
aresztowanym oraz kosztów nieopłaconej pomocy prawnej i procedury ich wypłaty w
postępowaniach sądowych karnych i cywilnych. (czytaj relację)

6 października, adw. dr Agnieszka Zemke-Górecka, wiceprezes Naczelnej Rady Adwokackiej i
prezes Centrum Mediacji przy NRA została wyróżniona przez Uniwersytet w Białymstoku tytułem
„Zasłużony dla Uniwersytetu”. Tytuł został przyznany za wyjątkowe zasługi na rzecz Uczelni, wkład w
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jej rozwój oraz kształtowanie pozytywnego wizerunku.adw. dr Agnieszka Zemke-Górecka jest
wykładowcą Uniwersytetu w Białymstoku, na Wydziale Prawa, w Zakładzie Prawa Medycznego i
Prawa Prywatnego Międzynarodowego. Pani Mecenas odebrała dyplom podczas inauguracji roku
akademickiego 6 października br. Inauguracja połączona była z obchodami 25-lecia Uniwersytetu w
Białymstoku.

6 października, adw. Natalia Klima-Piotrowska, przewodnicząca Komisji Praw Człowieka przy NRA,
adw. Anna Mazurczak, wiceprzewodnicząca oraz członkinie tej Komisji: adw. Maria Radziejowska i
adw. Patrycja Dyluś-Borcz, wzięły udział w spotkaniu online z Olgą Salomatovą, ekspertką Helsińskiej
Fundacji Praw Człowieka. Przedmiotem rozmowy była sytuacja adwokatów na Białorusi i stosowane
wobec nich represje w związku z wykonywaniem zawodu.

7 października, odbyło się kolejne posiedzenie Prezydium Naczelnej Rady Adwokackiej (czytaj
relację)

7 października, adw. Bartosz Tiutiunik, wiceprezes NRA, reprezentował NRA w pogrzebie prof.
Tomasza Grzegorczyka.

7 października, adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, wręczył odznakę „Adwokatura Zasłużonym”
Marianowi Turskiemu, dziennikarzowi, działaczowi społecznemu i więźniowi obozu Auschwitz-
Bierkenau. Uroczystość miała miejsce w Klubie Adwokata w Krakowie.

7-10 października, adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, adw. Jarosław Szczepaniak, zastępca
sekretarza NRA, adw. Stanisław Estreich, członek Prezydium NRA, wzięli udział w XIII Bieszczadzkim
Rajdzie połączonym ze szkoleniem w Polańczyku.

8 października, adw. Bartosz Grohman, sekretarz NRA wziął udziału w posiedzeniu Standing
Committee CCBE, które odbędzie się stacjonarnie w Brukseli.

8 października, adw. Przemysław Rosati, prezes NRA, otworzył konferencję online „Macierzyństwo
w Adwokaturze”, zorganizowaną przez NRA i Zespół ds. Kobiet NRA.
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